
رضا نصیری: کنفدراس��یون فوتبال آس��یا پ��س از بی جواب 
گذاش��تن پرسش  های فدراسیون فوتبال ایران درباره اعطای 
میزبانی به بحرین، پاس��خ خبرگ��زاری رویترز را هم نداد! به 
گزارش »رویترز«، دراگان اسکوچیچ، سرمربی تیم  ملی فوتبال 
ایران و مهدی طارمی بازیکن تیم  ملی، تصمیم AFC مبنی 
 بر برگزاری بازی های باقیمانده کشورمان در مرحله انتخابی 
جام جهانی 2022 در کشور بحرین را که قرار است از ماه ژوئن 
از سر گرفته شود، زیر سؤال بردند. چند روز پیش کنفدراسیون 
فوتبال آسیا به ایران اطلاع داد کشور بحرین میزبان بازی های 
باقیمانده گروه C از مرحله دوم انتخابی جام جهانی خواهد بود؛ 
گروهی که عراق، کامبوج و هنگ کنگ نیز در آن حضور دارند. 
طارمی مهاجم پورتو با انتشار پستی در شبکه های اجتماعی، 
کنفدراس��یون فوتبال آسیا را به جانبداری ضدایرانی متهم و 
این پرسش را مطرح کرد که چرا آن زمان که دما به 38 درجه 
سانتیگراد می رسد، حق میزبانی به بحرین داده شده است. 

این مهاجم ایرانی در حساب کاربری رسمی خود در شبکه 
اجتماعی »توئیتر« نوشت: »تعجب می کنم که این تصمیمات 
مغرضان��ه AFC علیه فوتبال ایران چه زمانی قرار اس��ت به 

پایان برس��د. گرمای بحرین و دلایل دیگر باعث تعجب من 
از این تصمیم ش��ده اس��ت، چرا آنجا؟ هنوز به این موضوع 
فک��ر می کنم ک��ه چرا این تصمیم��ات AFC تمامی ندارد. 
در تمام زندگی رنج زیاد کش��یده ایم و این هم یکی دیگر«. 

اسکوچیچ هم که ماه فوریه 2020 جانشین مارک ویلموتس 
 AFC در تیم  ملی ایران شد، با زیر سؤال بردن این تصمیم
در ش��بکه های اجتماعی گفت این تصمیم به مصلحت همه 

تیم های شرکت کننده نبوده است. 

سرمربی کروات با انتشار پستی در »اینستاگرام« نوشت: 
»در جلس��ه ای ک��ه برای صحب��ت درباره ب��ه تعویق افتادن 
مسابقات برگزار ش��د، نماینده بحرین بدون هیچ مقدمه ای 
درباره میزبانی بازی های باقیمانده صحبت کرد و این چیزی 
بود که من را بیش��تر متعجب کرد.  از نظر من، AFC باید 
راه حلی پیدا می کرد که به همان اندازه برای همه - نه برای 
یک تیم - سودمند باشد و با توجه به روحیه ورزش تصمیم 
می گرف��ت اما در نهایت همه تیم ها باید با ما مصاف کنند و 
بدون  شک حضور پررنگی در این بازی ها خواهیم داشت و از 

این وضعیت گذر خواهیم کرد«. 
رویترز در ادامه نوشت: کنفدراسیون فوتبال آسیا به سؤالات 
و درخواست این رسانه برای اظهارنظر در این باره پاسخ نداده 
است. در حال حاضر عراق و بحرین به ترتیب با 11 و 9 امتیاز 
در رده های اول و دوم گروه C قرار دارند و تیم  ملی ایران با 
یک بازی کمتر و کس��ب 6 امتیاز در جایگاه س��وم این گروه 
ایستاده است. 8 تیم اول گروه های هشت گانه به همراه 4 تیم 
برتر از بین تیم های دوم هر گروه راهی مرحله پایانی انتخابی 

جام جهانی 2022 قطر خواهند شد.

وقتی وزارت ورزش تقصیرها را نمی پذیرد و همه را 
گردن تحریم ها می اندازد

فوتبال در چاه بی تدبیری
اظهارات وزیر ورزش پیرامون از دست رفتن میزبانی 
تیم  ملی فوتبال و نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا 
و ربط دادن آن به تحریم ها، فرار به جلو و بهترین فرصت 

برای لاپوشانی این شکست و افتضاح است. 
بدون شک یکی از بدترین اتفاقات برای فوتبال کشور 
طی سال های اخیر از دست دادن میزبانی برای نمایندگان 
ایران در لیگ قهرمانان آسیا و همچنین تیم  ملی در راه 
مقدماتی جام جهانی است؛ اتفاقی که فوتبال ایران را به 
شوک برد و حالا نمایندگان کشورمان در لیگ قهرمانان 
در جنگی نابرابر باید در عربستان، هند و... به میدان بروند. 
از طرف��ی تیم  ملی که در 3 بازی از 4 مس��ابقه پیش رو 
می توانست میزبان رقبای خود باشد، حالا باید در منامه 

به مصاف حریفانش در گروه C برود. 
ای��ن اتفاق در روزهای اخیر بازتاب فراوانی در مجامع 
بین المللی و البته داخل کشور داشت و اظهارات مختلفی 
ص��ورت گرفت. عده ای از کارشناس��ان معتقدند ضعف 
دیپلماسی، عدم استفاده مناسب از کرسی های بین المللی، 
نداشتن زیرساخت های لازم، سوء مدیریت و... باعث چنین 
اتفاقی شده و عده ای هم در این بین سعی می کنند مسائل 
مختلف را به از دست رفتن میزبانی در رویدادهای مختلف 

فوتبالی ربط بدهند. 
در این بین خیلی از کارشناسان معتقدند عدم نظارت 
مناس��ب و ورود بموقع وزارت ورزش و جوانان به عنوان 
متولی ورزش در اینگونه موارد حس��اس باعث از دست 
رفتن فرصتی به این مهمی شده تا جایی که صعود تیم  
ملی به جام جهانی آینده به خطر افتاده است؛ اتفاقی که 
خیلی از بازیکنان و حتی س��رمربی تیم  ملی هم نگرانی 
خود را نس��بت به آن ابراز کردند اما مسعود سلطانی فر، 
وزیر ورزش س��عی دارد این گاف بزرگ بین المللی را به 

مسائل دیگر ربط دهد. 
سلطانی فر یکشنبه در بخشی از صحبت های خود با 
اشاره به تصمیم AFC گفت: مجموعه مدیریت ورزش 
کشور شامل وزارت ورزش و جوانان، کمیته ملی المپیک 
و فدراسیون بر این باور هستیم که میزبانی حق مسلم ما 
است و پیگیری های لازم را در این باره انجام خواهیم داد. 
ایران از همه لحاظ امن است و هیچ مشکلی برای میزبانی 
با رعایت پروتکل های بهداشتی نداریم. »تحریم ها« نیز 
بخشی از پازل فشاری است که کنفدراسیون آسیا روی 
آن دست گذاشته و تصمیم ناعادلانه خود را توجیه می کند. 
این اظهارات نشان می دهد مسؤول اول ورزش کشور به 
جای بررسی موضوع به این مهمی، به دنبال بهانه ای برای 
مشکلات پی در پی مدیریتی در زیرمجموعه خود می گردد 
و ت��وپ ع��دم توانایی در چنین رویدادهای��ی را به زمین 
تحریم ها انداخته اس��ت. ناتوانی در پیگیری مسائل مهم 
بین المللی، جلسات بدون فایده و فاقد خروجی، وعده های 
بزرگ و شعارگونه و ...، همه و همه فوتبال کشور را به روزی 
انداخته که حالا صعود به جام جهانی برای هر ایرانی تبدیل 
به آرزو ش��ده و باشگاه ها نیز به جای یک میزبانی ساده از 
رقبای خود در لیگ قهرمانان، باید س��فرهای چند روزه و 
هزینه های سنگین را متحمل شوند. متاسفانه فوتبال و 
ورزش کش��ور در حالی به اسارت ناکاربلدها درآمده که 
می شد با تصمیمات مناسب، شاهد بروز چنین اتفاقاتی 
نباش��یم. مجموعه ای که تاکن��ون چندین عضوش در 
اس��تان های مختلف بازداشت شده اند، چگونه می تواند 
در مسائل مهم بین المللی که نیاز به رایزنی و جلسات 
متعدد دارد موفق شود؟ رایزنی های بین المللی و استفاده 
از کرسی ها در نهادهای مهمی چون AFC تنها با گرفتن 
عکس  و ژس��ت های مختلف یا س��فر برون مرزی برای 
تماشای مسابقات در جایگاه ویژه محقق نمی شود. اینگونه 
اقدامات در 6-5 سال اخیر نه تنها ثمره ای برای فوتبال 
ایران نداش��ته، بلکه فوتبال کشورمان را در سراشیبی 
سقوط قرار داده است. مسعود سلطانی فر که در راهبری 
ورزش کشور ناتوان بوده و این حوزه را به ورطه سقوط 
رسانده، اکنون در فوتبال که باید با تدبیر و درایت، مانع 
وقوع چنین فاجعه ای می شد، کار را به جایی رسانده  که 
باید متحمل چنین خس��ارت بزرگی شویم. اگر وی در 
اداره ورزش توانمندی و تمرکز لازم را داشت، در 6 ماه 
اخیر با همکاری مدیران فدراس��یون مانع وقوع چنین 
آسیب و خسارتی می شد اما این افراد ناتوان و ناکاربلد، 
به جای قبول تقصیر و سپردن امور به اهلش، توجیهات 
واهی را مطرح می کنند که خود دلالت بر عمق فاجعه 

در مدیریت این حوزه ها دارد.

به دنبال رکوردشکنی در توکیو هستم
هادی کائیدی پس از کسب سهمیه ورودی پاراالمپیک 
توکیو در انتخابی تیم  ملی دوومیدانی در کیش گفت: تمام 
تلاشم بر این است که در پرتاب وزنه رکوردشکنی کنم و 

در پاراالمپیک روی سکوی قهرمانی قرار بگیرم. 
هادی کائیدی در گفت وگو با ایسنا، پس از کسب سهمیه 
ورودی بازی ه��ای پاراالمپیک توکی��و در آخرین مرحله 
انتخابی تیم  ملی دوومیدانی اظهار کرد: در این مسابقات با 
وجود اینکه می توانستم در پرتاب وزنه تا 12 متر را پرتاب 
کنم اما به دلیل گرفتن خطاهای زیاد از سوی داوران تنها 
یک پرتابم که 11متر و 34 سانتیمتر بود، پذیرفته شد و 
با کسب رنکینگ نفر سوم جهان در لیست نفرات اعزامی 

به توکیو قرار گرفتم. 
وی گفت: برای کسب سهمیه تلاش زیادی کرده بودم و 
روزی 5 ساعت تمرین می کردم تا در آخرین مرحله انتخابی 
تیم  ملی فرصت کسب سهمیه را برای دومین بار از دست 
ندهم. در مهرماه سال جاری با وجود اینکه در انتخابی تیم 
 ملی با پرتاب 11 متر و 80 سانتیمتر جزو نفر دوم رنکینگ 
جهان قرار گرفتم اما مسابقات چون مورد تایید نبود، لغو شد. 
کائیدی زمان برگزاری نخس��تین اردوی خود در سال 
جدید را 15 فروردین در کیش عنوان کرد و افزود: هر چند 
اردو از 15 فروردین آغاز می ش��ود اما من پس از چند روز 
استراحت تمرینات خود را شروع خواهم کرد تا با آمادگی 

بالایی در اردو حضور پیدا کنم. 
وی در پایان گفت: هدف گذاری اصلی من کسب بهترین 
نتیجه و شکستن رکورد جهان در پرتاب وزنه در توکیو است. 

امیدوارم به این هدف دست پیدا کنم. 

گزارش

ورزشی

خبر

AFC پاسخ رویترز را هم درباره میزبانی بحرین نداد

رگه های فساد

داور ایرانی برای بازی دوستانه تیم ملی مقابل سوریه
با اعلام کمیته داوران، موعود بنیادی فر به عنوان داور دیدار دوستانه تیم ملی فوتبال کشورمان برابر سوریه انتخاب شد. دیدار دوستانه تیم ملی فوتبال ایران برابر سوریه ساعت 15 
سه شنبه دهم فروردین ماه 1400 در ورزشگاه آزادی برگزار می شود و با اعلام کمیته داوران، تیم داوری این دیدار به شرح زیر است: داور: موعود بنیادی فر، کمک های اول و دوم: محمدرضا 
ابوالفضلی و علیرضا ایلدروم، کمک های اضافی 1 و 2: حسن اکرمی و علی اصغر مومنی، داور چهارم: حسن ظهیری داور ذخیره: امیر عرب براقی، کمک داور ذخیره: علی میرزابیگی

ادامه از صفحه اول 
... در آخرین تلاش به دنبال معماری 
جدید امنیتی در منطقه غرب آسیا بود که ابتدا طرح »خاورمیانه 
بزرگ« را مطرح کرد و بعد از آن هم با کمک القاعده و داعش به 
دنبال آن بوده است. تسلط بر منطقه غرب آسیا می تواند رقبای 
جهانی و منطقه ای آمریکا مانند اروپا و چین را تحت کنترل 
آمریکا قرار دهد. علاوه بر این، اهمیت اسرائیل در سیاست های 

آمریکا به حدی اس��ت که نظریه پ��ردازان ژئوپلیتیک مانند 
»میرشمایر« و »والت« معتقدند تعهد به اسرائیل هدایت کننده 
عمده سیاست آمریکا در غرب آسیاست. با توجه به اهمیت 
راهبردی غرب آسیا برای حفظ هژمونی آمریکا، هر گونه تغییر 
و تحول سیاسی در منطقه از اهمیت فوق العاده ای برای این 
کشور برخوردار است. استراتژیست های آمریکایی بخوبی آگاهند 
دستیابی به منابع خلیج فارس و تسلط بر این منطقه جهان، 

ضامن پایایی برتری هر قدرتی در سطح بین المللی خواهد بود. 
از این رو است که باید گفت آن دسته از تحلیلگران که »نگاه به 
شرق آمریکا« را معادل خروج این کشور از غرب آسیا می دانند، 
دچار خطای استراتژیک هستند. به طور خلاصه باید گفت اتخاذ 
راهبرد موازنه دور از کرانه که آمریکا را از مداخله در تنش ها و 
درگیری های منطقه ای برحذر می دارد، برخلاف آنچه به غلط 
بیان می ش��ود که آمریکا در این چارچوب تا حدی از حضور 

فیزیکی و نظامی خود در مناطقی مثل غرب آسیا می کاهد 
اما در واقع افزایش نفوذ و تاثیرگذاری سیاسی- امنیتی آمریکا 
بر نظم منطقه را در پی دارد. این راهبرد با استفاده از نیروهای 
نیابتی و همچنین ایجاد ترتیباتی با حمایت و عدم حمایت از 
متحدان در بخش های مختلف به منظور مقابله با سیطره یک 

قدرت منطقه ای بر هر منطقه است.
* کارشناس ارشد جغرافیای سیاسی

ژئوپلیتیک جنگ؛ راهبرد غرب در جنوب غرب آسیا
نگاه

سه شنبه 26 اسفند 1399
وطن امروز     شماره 3171

  پرس�پولیس بازی حذفی را برد اما در لیگ مقابل صنعت 
نفت مس�اوی کرد تا سپاهان با برد پرگل به یک قدمی اش 

برسد؛ درباره آن بازی توضیح می دهید؟
بازی با صنعت نفت بار فنی بالایی نداش��ت. ش��اید زمین 
نامناسب تختی آبادان موجب شد بازیکنان نتوانند توانایی های 
خود را نشان دهند اما آنچه مشخص بود اینکه 2 تیم شناخت 
کافی از همدیگر داش��تند. صنع��ت نفت با 2 هافبک دفاعی 
به زمین آمد و راه های نفوذ پرس��پولیس را بس��ت. این تیم 
در بازی های گذش��ته این مش��کل را داش��ت که به حریفان 
موقعیت های زیادی می داد و براحتی گل دریافت می کرد اما 
در این بازی اینطور نبود. مشخص بود صنعت نفت نوع و شیوه 
بازی پرسپولیس را می شناسد. می دانستند 2 هافبک کاذب 
پرس��پولیس )عالیشاه و امیری( در حمله شرکت می کنند و 
عمق دفاع را بستند و دیدیم موقعیت گل به پرسپولیس ندادند. 
پرس��پولیس هم اگر در خط حمله اش از مهاجم کلاسیکش 
یعنی عبدی استفاده می کرد، شاید شرایط برایش بهتر می شد. 
عبدی خیلی دیر به بازی  می آید. او چارچوب ش��ناس خوبی 
اس��ت و فکر می کنم حضورش در زمین بتواند به تیم کمک 
کند. این در حالی اس��ت که ساختار دفاعی پرسپولیس هیچ 
مشکلی ندارد و کمترین موقعیت را به حریفان می دهد. تیم 
خط هافبک خوبی هم دارد و تنها همان طور که گفتم مشکل 
در خط حمله است که موقعیت چندانی نمی تواند خلق کند. 
امیدوارم با آمدن ترابی و آل کثیر شیوه بازی پرسپولیس تغییر 
کند. پرسپولیس با 2 مهاجم و حتی با 3 مهاجم می تواند بازی 

کند تا تیم در امر گلزنی هیچ مشکلی نداشته باشد. 
  همان طور که گفتید پرس�پولیس از ابتدای فصل مشکل 

گلزنی دارد؛ این مشکل رفع می شود؟
به نظر من مهدی عبدی یکی از بهترین مهاجمان ایران 
است، چون با سر بالا به توپ ضربه می زند و ضرباتی که در 
چارچوب می زند، فوق العاده است اما نیاز به یک مکمل دارد 
تا زوج خوبی در خط حمله پرسپولیس تشکیل دهند. شاید 
حض��ور یکی از بازیکنان جدید )ترابی، آل کثیر و مغانلو( در 
کنار عبدی بتواند بار خط حمله پرسپولیس را به دوش بکشد 
و ضعف ها را پوش��ش دهد. پرسپولیس مهره دارد ولی مهم 
این است که نوع بازی تیم تغییر کند که گاهی انجام شده و 
گاهی مثل بازی با صنعت نفت انجام نشده است. پرسپولیس 
هنوز یک پای قهرمانی اس��ت؛ شکی به این موضوع ندارم و 
نوع بازی ای که ارائه می دهد برای هر تیمی خطرناک است. 
تیم بهترین  بازی ها را به نمایش می گذارد و فقط کافی است 

در خط حمله تغییراتی ایجاد شود. 
  صحب�ت از مهدی ترابی کردی�د؛ این بازیکن چرا رفت و 
چرا خیلی زود برگش�ت؟ شاید اگر در پرسپولیس می ماند، 

مشکل گلزنی تیم هم حل می شد. 
بازیکنان وقتی موقعیت شان به خطر می افتد بازمی گردند 
به جایی که می توانند توانایی خود را نش��ان دهند. عملکرد 
ترابی در پرسپولیس فوق العاده بوده و فکر می کنم با حضور 
مجددش می تواند خیلی از مشکلات را حل کند. این بازیکن 
با شرایط پرسپولیس هماهنگ شده و موقعیت تیم را می داند. 

پرسپولیس هم به چنین بازیکنی احتیاج دارد. شاید بازیکن 
در باشگاه های عربی  شناختی از تیم و دیگر بازیکنان ندارد 
که در برخی مواقع دچار افت می شود. پرسپولیس می تواند 

سکوی پرتاب دوباره ترابی باشد. 
  خرید قرضی شهریار مغانلو را چطور می بینید؟ 

مغانلو هم بازیکنی است که خیلی خوب چارچوب دروازه 
را می شناس��د و ضربه به توپ  خوبی دارد. چون پرسپولیس 
برای چند جام باید با رقبا بجنگد، نیاز بود به خرید بازیکنی 

مثل مغانلو تا مربی دستش برای تغییر تاکتیک باز باشد. 
  هر چند وقت یک بار پنجره نقل و انتقالات پرس�پولیس 
به دلیل بدهی بسته می شود. شما یادتان می آید تیم فصلی 

بدون بدهی و مشکلات ناشی از آن را سپری کرده باشد؟
از زمانی که خود من سال 85 مدیر آکادمی باشگاه بودم، 
هنوز قراردادهای ما مانده است! هر چند هیچ موقع صحبتی 
نکردم که من از پرس��پولیس طلبکارم. امیدوارم مدیران ما 
طوری برنامه ریزی کنند که باش��گاه به درآمدزایی برسد و 
مشکل بدهی ها حل شود. امیدوارم در آینده این اتفاق بیفتد. 
  با وجود این بدهی ها، بحث خصوصی سازی سرخابی ها هم 

هست؛ به نظر شما این اتفاق می افتد؟
خصوصی س��ازی زمان��ی انج��ام می ش��ود که م��ن اگر 
س��رمایه گذار باشگاه هستم بتوانم برنامه هایم را پیاده کنم. 
اگر این اتفاق نیفتد، مطمئن باشید هیچ کسی سرمایه گذاری 

نمی کند و بخش خصوصی هم وارد نمی  شود.
مگر اینکه دولت از س��رمایه گذار حمایت کند تا بتوانند 

باشگاه را درآمدزا کنند و در مسیر درست قرار دهند. 
  چند س�ال اس�ت صحبت جدی در این باره می ش�ود اما 
اتفاق�ی هم نمی افتد، هر چند امس�ال بحث خیلی جدی تر 

شده است. 
م��ن بعید می دانم اتفاقی رخ دهد. این صحبت ها در حد 
حرف اس��ت. باری تا حالا از دوش باشگاه ها برداشته نشده 
است. مگر حمایتی باشد که متأسفانه تا این لحظه رخ نداده 
است. افرادی که برند این 2 باشگاه بزرگ هستند اگر مورد 
حمایت قرار بگیرند و وارد گود شوند، مطمئنم هم به فوتبال 

ملی ما و هم باشگاهی کمک شایانی خواهند کرد. 
  کمیت�ه وضعیت فدراس�یون به دلی�ل بدهی های داخلی 
پرس�پولیس به ترابی اجازه بازی مقابل صنعت نفت را نداد. 

برخی این امر را از عمد دانستند؛ نظر شما چیست؟
من بعید می دانم از عمد به ترابی اجازه بازی نداده باشند. 
به هر حال هر فدراس��یون قوانینی دارد که باید اجرا ش��ود. 
مطمئناً یک جای کار ایراد داش��ته که ترابی نتوانسته بازی 
کند. این قانون برای همه باید اجرا ش��ود و ترابی می تواند 

حالا بدون مشکل در بازی بعدی بازی کند. 
  پرس�پولیس ب�ه پنجمین قهرمانی متوال�ی لیگ خواهد 

رسید؟
پرسپولیس 90 درصد راه قهرمانی را رفته و اگر این روند 
را ادامه دهد و شاداب بازی کند، می تواند قهرمان شود. فقط 
کافی است شیوه بازی و تاکتیک تیمش را گاهی تغییر دهد. 

به نظر من شرایط پرسپولیس از سپاهان هم بهتر است.

زهره ف�لاح زاده: تیم فوتبال پرس�پولیس در حالی در 
هفته هفدهم مقابل صنعت نفت آبادان به تساوی بدون 
گل دس�ت پیدا کرد که س�پاهان با برد 6 بر یک برابر 
آلومینی�وم اراک هم امتیاز با قرمزهای پایتخت ش�د و 
تنه�ا با یک اخت�لاف در تفاض�ل گل در رده دوم قرار 
 گرفته است. پرس�پولیس از هفته هجدهم می تواند از 
خریدهای نیم فصلش استفاده کند و به این ترتیب شاید 
خط حمله کم جان آنها بتواند توس�ط بازیکنان جدید، 
تحرک و توانایی بیش�تری داش�ته باشد. »وطن امروز« 
درباره وضعیت پرسپولیس با محمود کلهر، پیشکسوت 

این تیم گفت وگو کرد. 

محمود کلهر در گفت وگو با »وطن امروز« از وضعیت قرمز های پایتخت می گوید 

پرسپولیس یک پای قهرمانی است
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